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داماد جنجالی اش

پیش بینی مهرعلیزاده 

پایان طیف سنتی 

توضیحات وزارت اطلاعات 

گفتند فعلا نیایید

پاسخ قاضی زاده 

راهکار های شمخانی 

دورخیز عراق 

واکنش معنادار چمران 

عضور مجلس خبرگان که پدر زن "آشنا" مشاور رسانه ای رئیس جمهور است، 
نظــر جالبی در مورد دامــادش دارد. دری نجف آبادی عضو مجلس خبرگان در برنامه 
تلویزیونی دســت خط در مورد شخصیت آشنا مشــاور رسانه ای روحانی که دامادش 
محسوب می شود گفت: آقای آشنا شخصیت باارزشی است و حالا ممکن است اختلاف 
سلیقه داشته باشیم که بحث جدایی است. اینکه خدایی ناکرده آقای آشنا را متهم کنیم، 
این دور از انصاف است. هم آقا، آقای آشنا را خوب می شناسد. عقد آقای آشنا و دختر بنده 
را آقا خوانده اند. من نمی خواهم از حضرت آقا مایه بگذاریم. آقای آشنا عضو وزارت 
اطلاعات هم نبودند. من اضطراراً وزارت اطلاعات رفتم. آقای آشنا را هم اضطراراً بردم.

معــاون رئیس دولت اصلاحات در مــورد تایید صلاحیت ها در انتخابات ۱۴۰۰ 
پیش بینی جالبی کرد.محســن مهرعلیزاده، معاون رئیس دولت اصلاحات، در پاسخ به 
اینکــه بافت اصولگرای مجلــس یازدهم تا چه اندازه می تواند بر تأیید صلاحیت ها در 
سال ۱۴۰۰ تأثیر بگذارد، گفت: »قطعا حضور اصولگرایان در مجلس بر نظرات شورای 
نگهبان در نحوه احراز صلاحیت ها بی تأثیر نیست. فضای عمومی مجلس اصولگراست 
و این فضا می تواند بر همکاری این مجلس با دولت آینده مؤثر باشــد. در همین راســتا 

برای همسویی با شورای نگهبان تلاش خود را خواهد کرد«. 

شــرق نوشت: هرچند دوران جریان های سنتی در اصولگرایی سال هاست به سر 
آمده، به نظر می رســد مجلس یازدهم نقطه عطفی بر پایان قدرت آن ها بود. میرســلیم 
از مؤتلفه و تقوی از جامعه روحانیت را اگر تنها چهره های شــاخص جریان ســنتی در 
مجلس یازدهم بدانیم، در این صورت دوازده رأی میرســلیم برای ریاست مجلس هم 
می توانــد نمــاد وزن و جایگاه این جریان نه تن ها در مجلــس، بلکه در کل در جریان 

اصولگرایی قلمداد شود.

مدیرکل ضدجاسوســی وزارت اطلاعات گفت :مایــکل وایت یکی از نظامیان 
آمریکایی بود که دوســال قبل با پوشش توریست وارد کشور گردید. وی قصد داشت 
برای تأمین فرصت جاسوســی، با روش های فریبنده و ارتباط با اتباع ایرانی، پوشــش 
حضور خود در کشــور را بدســت آورد که توســط ضد جاسوسی وزارت اطلاعات 
شناسائی و دستگیر شد. این در حالی است که هم زمان با شکایت شاکی خصوصی نیز 
مواجه شــد.نهایتاً پس از گذشت حدود دو سال از محکومیتش به دلیل تشدید بیماری 
و دلایل انسانی و طی فرآیند قضایی از کشور اخراج گردید. برخی سیاسیون آمریکایی 
در نظر داشتند از فوت مایکل وایت به دلیل بیماری مزمن حداکثر بهره برداری سیاسی 
را علیه جمهوری اسلامی ایران و در قالب یک بمب خبری به عمل آوردند که با آزادی 

وی؛ این فرصت رفتار غیر انسانی نیز از آنان سلب شد.

محمدرضا حیاتی، گوینده اخبار صداوســیما گفت : به نظر شــما به زبان آوردن 
اسم یک خواننده چه اشکالی دارد؟ حتی خواننده ای که مورد تایید نظام نیست، بالاخره 
اسمی  دارد و چرا نباید آن را به  کار برد؟ خواننده هایی هستند که نسل ما از آن ها خاطره 
دارند. ایشــان ترانه های خوبی خوانده اند و من فارغ از جایگاه، عقیده و مرام سیاسی و 
اجتماعی شان قضاوت شان کردم. بعضی خواننده ها بعد از انقلاب در ایران ماندند و هیچ 
وقت نرفتند. آن ها به کشور و جامعه شان علاقه مند بودند و دوست داشتند همین جا کار 
کنند. مثلا آقای جواد یســاری یک خواننده مردمی از جنوب شهر است که حاضر نشد 
از ایران برود. ترانه هایش هم مشکل سیاسی ندارد. چرا نباید چنین خواننده ای در کشور 
بخواند؟ بالاخره ممکن است شخص آقای علی عسگری، مدیر خبر، معاون سیاسی و 
دیگر دوستان از حرف من نارحت شده باشند، ولی هر حرفی زدم فقط از روی صداقت 
و حرف دلم و مردم بوده است.از آن روز به بعد تلویزیون نرفته ام. تماس گرفتند گفتند 

فعلا نیایید. من هم گفتم چشم 

نائب رئیس مجلس گفت: آقای تاجزاده اگر دلســوز کشور هستید عینک بدبینی 
را بردارید و مانع بر ســر راه ایران نباشید. سیدامیرحسین قاضی زاده هاشمی در صفحه 
شــخصی خود در توئیتر نوشــت : تنها راه نجات جامعه تلاش مخلصانه و باور به »ان 
معی ربی« است. نائب رئیس مجلس خطاب به تاجزاده اظهار داشت:هم راهکار شما را 
آزموده ایم و هم در مواردی راهکار انقلاب را. نتیجه هر دو مشخص است. چه خیری 
در دلسرد کردن مردم است؟ وی افزود: اگر دلسوزید به جای وارد کردن کشور در چالش 
جدید، عینک بدبینی را بردارید و مانع ایران نباشــید. این نوشته قاضی زاده در پاسخ به 
توئیتی از تاجزاده است که نوشته بود: »نوبخت: درآمد نفتی و گازی کشور از ۱۱۹ میلیارد 
دلار در سال به ۸/۹ میلیارد دلار رسیده است. اینکه در سال جاری به چه عددی می رسد 

در جلسه غیرعلنی مجلس عرض می کنم.«

دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: حرکت در مسیر اصلاح اقتصاد کشور نیازمند 
باور به اثربخشــی اقتصاد مقاومتی و مدیریت جهادی اســت. علی شمخانی در صفحه 
توییترش نوشــت: اصلاح اقتصاد کشــور در مسیری مبتنی بر »مقابله هوشمند، مستمر 
و قاطع با فســاد«، »رهاســازی اقتصاد از رانت نفت« و »روان سازی قوانین، فرآیند ها و 
فضای کسب و کار« هم ممکن است و هم ضروری. حرکت در این مسیر نیازمند باور 

به اثربخشی اقتصاد_مقاومتی و مدیریت جهادی است.

به گزارش خبرگزاری مالزی، احمد موسی العبادی، سخنگوی وزارت برق عراق 
گفت: ادامه واردات گاز از ایران در تضاد با معافیت های تحریمی آمریکا نیست و معافیت 
۱۲۰ روزه ای که اخیرا به عراق داده شد، همچنان در حال اجراست. وی تاکید کرد: طرف 
آمریکایی شرایط عراق را می داند، زیرا بی نیاز شدن از گاز ایران نیاز به یک برنامه ریزی 
برای تامین سوخت دارد و اجرای این برنامه نیز به تصمیمات دولتی و هزینه های مالی 
وابسته است. اما ما فعلا با بحران بهداشتی و اقتصادی مواجه هستیم بنابراین نمی توانیم 

این برنامه را اجرایی کنیم.

مهدی چمران امید به مذاکره در صورت بازگشــت ترامپ به برجام را یک امید 
واهی خواند. در یادداشــت این چهره اصول گرا آمده اســت: امید به مذاکره در صورت 
بازگشــت ترامپ به برجام، یک امید واهی بیش نیســت. نه ترامپ می تواند به برجام 
بازگردد و نه ایران از این شــرایط کنونی عقب نشــینی می نماید. بخصوص که ترامپ 
شــخصا به ترور شهید حاج قاسم دســتور می دهد و صفحه سیاه و ننگینی بر جنایات 
خود می افزاید، همان ترامپی که امروز در باتلاق خود ساخته غوطه ور شده و سرنوشت 

شومی در انتظار اوست.

اخبار ویژه ...

ســرویس سیاسی- فرهاد دژپسند در جلسه صبح 
روز گذشــته مجلس شورای اسلامی و در جریان بررسی 
مشکلات اقتصادی کشــور با اشاره به انتقادات برخی از 
نمایندگان از تاخیرش برای حضور در این نشست، اظهار 
کرد: در مســیری که می آمدم در بزرگراه مدرس راه بندان 

کوچکی ایجاد شد و باعث تاخیرم شد.
وزیــر امور اقتصادی و دارایی همچنین با اشــاره به 
ســالروز حمله داعش به مجلس شــورای اسلامی گفت: 
ایادی دشمن در مجلس، حادثه ای آفریدند و باعث شهادت 
عده ای شــدند. باید ما راه شــهدا را طی کنیم و برای رفع 

مشکلات و پرهیز از حواشی تلاش نماییم.
وی در ادامه گفت که گزارشــی که امروز به مجلس 
شــورای اسلامی می دهم دو قســمت دارد یکی مروری 
بــر متغیرهای مکان و وضع موجــود در ایران و دیگری 
سیاست ها و برنامه های پیشنهادی در حوزه های مختلف 
اســت. طبیعتا شناخت درســت و آسیب شناسی عمیق 
شرایط موجود می تواند کمکی برای رسیدن به راهکارهای 

مناسب کند.
وزیر اقتصاد و دارایی با اشــاره به نامگذاری امسال 
به نام ســال »جهش تولید« گفت: نام گذاری توســط مقام 
معظم رهبری صورت گرفته که همه ملزم به گام برداشتن 
در این راه هســتند. در این شــرایط باید به رونق و جهش 
تولید توامان توجه شــود، به عبارتی اگر بخواهیم در بین 
اهــداف اقتصادی یک محــور را به عنوان هدف محوری 
دنبال کنیم، جهش تولید و رشد اقتصادی است. این هدف 
می تواند زمینه ساز رفع مشکلات بنگاه ها، مدیریت تورم و 
بسیاری از اهداف میانی همچون تحقق درآمدهای دولت 
شــود. برای رسیدن به آن باید به رشد اقتصادی ثبات دار و 
اشتغالزا برسیم. البته که در این راه با انواع و اقسام تنگناها، 
مشکلات و تهدیدها مواجه هستیم. پس باید دو موضوع 
ســرمایه  گذاری در جهــت افزایش ظرفیت های تولیدی 
جدید و سیاســت گذاری در جهت ارتقاء نرخ بهره وری 

از ظرفیت های موجود را در پیش گرفت.
وی ادامه داد: باید در جهت اســتفاده از ظرفیت های 
کامل از ســرمایه  گذاری ها و ظرفیت تولید حرکت کرد، 
طبیعتا از قبل این امر افزایش عرضه صورت می گیرد و در 
این فرآیند می توان با پوشش تقاضا مانع از افزایش شکاف 
عرضه و تقاضا شد و به سمت افزایش صادرات غیرنفتی 
و در نتیجــه آن تامین ارز حرکت کرد. طبق برآوردها تنها 
۵۵ ســرمایه  گذاری در بخش تولید در جهت بهره برداری 
از ایــن بخــش صورت می گیرد اگر این نــرخ را به ۷۵ تا 
۸۰ درصد برســانیم جهش مناسبی در تولید و به دنبال آن 
اشتغال ایجاد می شود به همین دلیل باید در جهت افزایش 

نرخ بهره برداری از ظرفیت تولید حرکت کرد.
وزیر اقتصاد و دارایی با اشــاره به روند رشد سرمایه  
گذاری در ایران گفت: همواره روند رشد سرمایه  گذاری 
در ایــران منفی نبوده اما تعداد ســرمایه  گذاری منفی در 
سنوات گذشته بیشتر منفی بوده و مثبت آن کمتر بوده است 
به خصوص در برخی از سنوات که حتی سرمایه  گذاری به 
نرخ اسمی هم منفی کاهنده بوده یعنی از موجودی سرمایه 
مصرف شــده که هشدار جدی می دهد. زمانی می توان از 
این وضعیت عبور کرد که تورم را کنترل و مدیریت نمود، 
البتــه که مدیریت تورم در ایران شــرایط متفاوتی دارد و 
تنها معطوف به پول نیســت. ساختار تورم ایران ناشی از 
فشار هزینه ها هم می شود چون حدود ۹۰ درصد کالاهای 
واســطه ای ســرمایه ای بوده و طبیعتا نوســانات نرخ ارز 

می تواند با افزایش هزینه ها بر نرخ کالا اثر بگذارد .
دژپسند با بیان این که سرمایه  گذاری در ماشین آلات 
افت قابل توجهی داشته، اظهار کرد: باید متناسب با شرایط 
سیاســت  گذاری کرد، برای ایــن کار به برنامه نیاز داریم. 
اکنون در شــرایطی که دشــمن از تمامی توان خود برای 
مســدود کردن راه های ورود به منابع کشــورمان استفاده 
می کند دشــمن از هیچ کوششــی و تلاشی دریغ نکرده تا 
ورود منابع به کشــور را به حداقل برساند. این اقدامات از 
طریق تحریم منابع و صادرات نفت و مشکلاتی برای نقل و 

انتقال مالی و حتی تحریم کالاهای صادراتی نفت همچون 
صنایع پتروشیمی صورت گرفته است.

وی ادامه داد: در این شــرایط باید تمامی تلاش ها را 
معطوف به تامین منابع کرد و آن را منحصر به تامین منابع 
خارجی نکرد. آنچه در داخل داریم را باید به صورت بسته 
کامل دید و به کار گرفت تا از منابع استفاده شود. اتفاقی که 
در بازار ســرمایه رخ داد و با اهتمام جدی در واگذاری ها 
در حال صورت گرفتن است و یا بحث مالیات ها همه در 
این راستاســت. در موضوع ســرمایه  گذاری خارجی نیز 
برنامه ریزی شــده، لایحه ای هم برای جذب منابع سرمایه 
ایرانیان مقیم خارج از کشور داریم که همه در راستای تامین 

منابع مالی در داخل کشور صورت می گیرد.
وزیــر امور اقتصــاد و دارایی در ادامــه اظهار کرد: 
علیرغم وجود تحریم ها و فشــارهای دشــمن تجارت 
خارجی ما در سال گذشته روند خوبی را طی کرده است. 
در سال ۹۷ تراز تجاری ما مثبت بود و در سال ۹۸ نیز حتی 
با وجود تشــدید فشارها و تحریم ها صادرات غیر نفتی ما 

کمترین تغییر را نسبت به سال قبل تجربه کرد. در تجارت 
خارجی ما کمترین تاثیر را از فشــار دشــمن و تحریم ها 
داشــته ایم چرا که اهتمام ما بر هماهنگی و همسویی بین 
بخش دولتی و خصوصی و بسیج بخش خصوصی برای 
صادرات بوده اســت. تمام تلاش ما بر این بوده تا واردات 
کالاهای اساســی به طور ویژه مــورد توجه قرار گیرد تا 
آحاد جامعه ایرانی احساس نگرانی از بابت تامین مایحتاج 
نداشته باشــند. نمودارها نشان می دهد دشمن در هدف 
گیری تجارت خارجی ما با شکست رو به رو شده است. 
وی در ادامه با اشــاره به عملکرد وزارت اقتصاد در حوزه 
اتکا به ظرفیت های داخل و بازار ســرمایه بیان کرد: بازار 
ســرمایه در سال گذشــته و چند ماه ابتدایی سال جاری 
کاملا نشــان داد که ظرفیت جدیدی در اقتصاد ایران است 
و کریدور مناســبی برای تامین مالی اقتصاد و حتی تامین 
مالی دولت به شــمار می رود. بازار سرمایه هم در فروش 
اوراق که قانون گذار در قانون بودجه مصوب کرده اســت 
و هم فرصت سازی برای عرضه سهام و دارایی های دولت 
دارای ظرفیت مناسبی است. در بودجه سال جاری حدود 
۶۱ هزار میلیارد تومان منابع از طریق واگذاری ها دیده شده 
اســت. ما می توانستیم راه های مختلفی را برای تحقق این 
امر طی کنیم. اما با آســیب شناسی که داشتیم به این نتیجه 
رسیدیم که بهترین، شفاف ترین و مناسب ترین راه برای 
تحقق بودجه و کاهش حواشی بازار سرمایه است. در بازار 
ســرمایه همه چیز شفاف می باشد و حصول منابع بودجه 
بدون حرف و حدیثی محقق می شود و تامین مالی دولت 

را تسهیل و تسریع می کند.
وزیر اقتصاد در ادامه تاکید کرد: گاهی اوقات مطرح 
می شــود که این نوع فروش ها و عرضه ها در بازار سرمایه 
برای بخش خصوصی مناسب نیست در حالی که این گونه 
نبوده و بخش خصوصی می تواند نســبت به انتشار اوراق 
خود اقدام کند. ما شاهد بودیم که در یک روز هزار میلیارد 

تومان توســط یک بنگاه اوراق عرضه و به فروش رسید. 
این شرایط جدید بازار سرمایه است که چنین اقتضایی را 

ایجاد کرده است. 
امــروز با عرضه اولیه بیش از ۳۰ میلیون و ۶۰۰ هزار 
شاهد هستیم که  توانسته ایم شرایط مناسبی را در هدایت 
ســرمایه های خرد به سمت بازار ســرمایه داشته باشیم. 
ارزش معاملات بازار ســرمایه امروز حــدود ۲۸۰ هزار 
میلیارد تومان اســت. اگر این حجم از نقدیندگی در بازار 

رها می شد معلوم نیست که چه اتفاقی رقم می خورد.  
دژپســند در ادامه خاطرنشان کرد: ما از شرایط بازار 
سرمایه غافل نیستیم و عزم خود را با همکاری کارشناسان 
جزم کردیم تا بازار ســرمایه را رونق دهیم و عرضه اولیه 
را افزایــش دهیم. اگر بنگاه هــای بزرگ برای تامین منابع 
به بازار ســرمایه روی بیاورند منابع بانک ها به بنگاه های 
کوچکتر تخصیص می یابد. ما در سال گذشته حدود ۲۹۵ 
هزار میلیارد تومان تامین مالی اولیه در بازار سرمایه داشتیم 
و در ســال جاری نیاز به هزار هــزار میلیارد تومان منابع 
داریــم که تمام برنامه ریزی های ما بــه طور جدی برای 

تحقق این امر است.
وی در ادامه با اشــاره به عملکرد مالیاتی دولت بیان 
کرد: همگی از شــرایط فروش نفت کشور آگاه هستند با 
توجه به شــرایط حاکم و حتی در صورت افزایش قیمت 
نفــت و کنار رفتن موانع صادرات نفتی در ســال جاری 
دسترســی به منابع حاصل از فروش نفت محقق نخواهد 
شــد. بنابراین ما امسال به معنای واقعی نیاز به بودجه غیر 
نفتــی داریم که مهمتریــن تکیه گاه ما در بودجه غیر نفتی 
درآمدهای مالیاتی است. خوشبختانه در سال گذشته حتی 
بــا وجود امهال برخی از مالیات هــا در چند ماه پایانی به 
خاطر شیوع ویروس کرونا شاهد بودیم که مالیات محقق 
شده بیشتر از میزان مصوبه بود که این در ۱۴ سال گذشته 

نادر بوده است. 
در سال گذشــته فعالان اقتصادی که بدهی مالیاتی 
داشتند از آن دسته از فعالانی که فرار مالیاتی داشتند تفکیک 
شدند، بدهکاران مالیاتی قصد دارند تا مالیات های خود را 
پرداخت کنند اما جریمه ها دســت و پای آنها را بسته بود. 
بدین منظور ما شرایطی را فراهم کردیم تا بدهکاران مالیاتی 
بتوانند با تخفیف و بخشودگی جرایم مالیات های خود را 
پرداخت کنند ما به دنبال افزایش درآمدهای مالیاتی هستیم 
اما نمی خواهیم به مودیان مالیاتی خوش حساب فشار وارد 
شود. ما در شرایط کرونا جزو اولین دستگاه هایی بودیم که 
درخواســت امهال مالیات ها را کردیم. اما با برنامه ریزی 
صحیــح در دو ماه اول امســال از لحاظ مالیات وضعیت 
خوبی داریم.  ما به دنبال ســاماندهی معافیت های مالیاتی 
هســتیم. به نحوی که در جاهایی که لازم اســت باز هم 
معافیت ها اعمال شود اما در برخی از جاها معافیت ها باید 
کنار رود در نهایت سیاست ما افزایش درآمدهای مالیاتی 

است.
وی در ادامه با اشاره به این که دولت قصد استقراض 
از بانــک مرکزی را برای تامین منابع خود ندارد، بیان کرد: 
برخی از نگرانی ها این است که آیا دولت برای تامین منابع 
مــورد نیاز خود قصد دارد به اســتقراض از بانک مرکزی 
دســت بزند اما در پاسخ باید بگویم همانطور که در چند 
سال گذشــته این اتفاق رخ نداد امسال نیز با برنامه ریزی 
نقدیندگی موجود در خزانه دولت قصد ندارد به منابع بانک 
مرکزی متصل شــود. همه می دانند که استقراض از بانک 
مرکزی زیان بار اســت و ما نیــز چنین قصدی را نداریم. 
ما باید امســال سیاست هایی را اتخاذ کنیم که به تحریک 
تقاضا بینجامد. برنامه ریزی ما به این گونه اســت که ۱۰۰ 
درصد اعتبارات عمرانی پرداخت شــود که اگر این اتفاق 
افتاد کمک قابل توجهی به جهش تولید می شود. ما اعتقاد 
داریم که بایــد هزینه ها را مدیریت کنیم ولی می دانیم که 

ساماندهی هزینه ها نیز به این راحتی محقق نمی شود. 
وزیــر امور اقتصاد و دارایی با تاکید بر این که محور 
رونق تولید و افزایش ســرمایه گذاری بعد روانی و بهبود 
فضای کســب و کار است، بیان کرد: ما برای شروع کسب 
و کارها و تاسیس یک شرکت شاهد هستیم که در برخی از 
کشورها تنها یک روز زمان لازم است اما در کشور ما برای 
این عمل بیــش از ۷۳ روز زمان لازم بود یکی از گام های 
موثری که در این حوزه برداشــته شد تشکیل پنجره واحد 
بود که هفته گذشــته افتتاح شد و این ۷۳ روز دوندگی را 
به سه روز کاهش داد یعنی هر کسی قصد تاسیس شرکت 
داشته باشد با مراجعه به یک نقطه و با حضور ۶ دستگاه در 

طی سه روز این کار انجام می شود. 
یکی از چالش هایی که در فضای کسب و کار وجود 
دارد بحث قوانین و مقررات مزاحم اســت. آن چه که ما 
نیاز داریم کنار زدن این قوانین اســت خوشبختانه مجلس 
دهــم این امکان را فراهم کرد و ضمانت اجرایی به هیات 
مقــررات زدایی داد تا مجوزهــای زایدی که کنار می رود 
دیگر از پنجره وارد نشــود. امیدواریم شورای نگهبان نیز 
مصوبه مجلس را تصویب کند. ان شاءالله با مدیریت قوی 
بتوانیم فضای کســب و کار را بهبود بخشــیده و گزارش 

بهتری ارائه کنیم.

با روی کار آمدن دموکرات ها شاهد 
تغییری در رابطه ایران و آمریکا 

نخواهیم بود

بخشنامه رسیدگی به جرایم سیاسی 
ابلاغ شد

توسط رییس قوه قضاییه:

سرویس سیاسی- سخنگوی اسبق وزارت امور خارجه گفت: صحبت از امتیاز بزرگی 
که آمریکا بخواهد به ایران بدهد بسیار کلی و انتزاعی است. باید دقیقا و به صورت مصداقی 
معلوم شــود که آمریکا چه امتیازی به ایران می دهد؛ هرچند در شــرایط فعلی که آمریکا از 
هیچ تلاشی برای محدودکردن ایران فروگذار نمی کند، بعید می دانم چنین احتمالی مقرون 

به صحت باشد. ما باید بر اساس واقعیت ها تحلیل کنیم و این احتمال اصلا واقعی نیست.
در شرایطی که آمریکا سخت ترین تحریم ها را علیه ایران وضع کرده است، در عین حال 
پالس هایی از سوی مقامات این کشور مبنی بر تقاضای مذاکره با ایران به گوش می رسد که 
معلوم نیست چه قدر حسن نیت پشت آن نهفته است. باتوجه به بدعهدی  آمریکا در موضوع 
توافق نامه برجام بسیاری بر این باورند که نمی توان به این سادگی ها بازهم با آمریکا سر میز 
مذاکره نشســت. البته در مقابل این ســخن برخی هم باور دارند که باتوجه به یکدست شدن 
مجلس یازدهم و نبود اختلاف نظر جدی میان نمایندگان مجلس یازدهم، بعید نیست که اگر 

آمریکا امتیاز بزرگی به ایران بدهد، زمینه مذاکره با این کشور فراهم شود.
رامین مهمان پرســت، سخنگوی اسبق وزارت امور خارجه درباره این موضوع گفت: 
»آنچه تعیین کننده روابط کشورها با یکدیگر است، منافع ملی است. وقتی یک کشور می گوید 
که تمایل به برقراری ارتباط با کشور دیگر دارد یا تقاضای مذاکره می کند، باید از پیش به کشور 
مورد اشاره احترام بگذارد و از موضع برابر سخن بگوید. آمریکا با عدم رعایت این مهم و عدم 
پایبندی تعهداتش زمینه هرگونه اعتماد را از بین برده است. مذاکره در شرایطی ممکن خواهد 
بود که دولتمردان آمریکا از عملکرد خود اظهار پشیمانی و عذرخواهی کنند. آخرین تجربه 
اعتمــاد بــه آمریکا در موضوع برجام بود که هرچند این توافق ایدآل ایران نبود اما به هرحال 
تعهداتی برای آمریکا ایجاد می کرد که دیدیم با تغییر دولت در این کشور تمام تعهدات نقض 
شد. جهانیان در برجام اوج حسن نیت ایران را دیدند اما نتیجه اش وضع تحریم های شدید 
از سوی آمریکا شد. وقتی مقامات آمریکایی به صورت مستقیم و غیرمستقیم از تغییر رژیم 
در ایران سخن می گویند و به رفتارهای خصمانه شان با کشور و مردم ایران پایان نمی دهند، 
نمی توان برای مذاکره ای مجدد به آنها اعتماد کرد. شاید مجلس جدید در رویکرد و عملکرد 
یک دست باشند اما این موضوع هم باعث نمی شود که این مجلس بدعهدی های آمریکا را 

فراموش کنند و تن به مذاکره ای بدهند که منعفت ایران را تأمین نمی کند«.
او درباره چگونگی ورود به مذاکره هم تصریح کرد: »یک شاخص دیگر هم در انجام 
مذاکره بسیار مهم به نظر می رسد و آن نوع ورود به مذاکره است. اصل مذاکره ایرادی ندارد 
اما شــکل ورود به آن مهم اســت. اگر ایران از موضع ضعف وارد مذاکره شود، معلوم نیست 
نتیجه چنان مذاکره ای چه خواهد شــد؟ اما اگر از موضع برابر وارد شــویم منافع ملی تأمین 
می شود و طبیعی است زمانی موضع ما برابر می شود که نواقص بسیاری حل شود که مهم ترینِ 
آن مشکلات موجود اقتصادی در داخل است. اگر مردم در شرایط سختی زندگی کنند، اگر 
در بحث بودجه ایرادات زیادی وجود داشــته باشــد و اگر نظام اداری ما کارآد نباشد در هر 
مذاکره ای از موضع ضعف خواهیم بود؛ بنابراین در ابتدا باید مشکلات اصلی حل شود. مقام 
معظم رهبری اشــاره کردند که باید وابستگی به نفت کم شود. طبیعی است برای تحقق این 

موضوع بسیار مهم لازم است که ساختارها اصلاح شود«.
ایــن دیپلمات در خصــوص بحث امتیاز بزرگ که اخیرا مطرح می شــود هم گفت: 
»صحبت از امتیاز بزرگی که آمریکا بخواهد به ایران بدهد بســیار کلی و انتزاعی است. باید 
دقیقا و به صورت مصداقی معلوم شــود که آمریکا چه امتیازی به ایران می دهد؛ هرچند در 
شرایط فعلی که آمریکا از هیچ تلاشی برای محدودکردن ایران فروگذار نمی کند، بعید می دانم 
چنین احتمالی مقرون به صحت باشد. ما باید بر اساس واقعیت ها تحلیل کنیم و این احتمال 

اصلا واقعی نیست«.
مهمان پرست در پایان در پاسخ به این پرسش که آیا با تغییر دولت آمریکا و روی کار 
آمدن احتمالی یک رئیس جمهور دموکرات می توان از مذاکره ســخن گفت، تصریح کرد: 
»ممکن است با تغییر دولت و کنار رفتن آقای ترامپ تغییرات جزئی در سیاست های دولت 
آمریکا به وجود آید اما در ماهیت کلی تغییری ایجاد نمی شود. از یاد نمی بریم که شدیدترین 

تحریم ها در زمان دموکرات ها در حق ایران اعِمال شد«.

ســرویس سیاسی- بخشــنامه رییس قوه قضاییه در خصوص »لزوم اجرای عدالت و 
رسیدگی منصفانه به اتهامات مرتکبان جرایم سیاسی« به مراجع قضایی سراسر کشور ابلاغ شد. 
در بخشــنامه حجت الاسلام ابراهیم رئیسی آمده اســت: نظر به لزوم اجرای عدالت و 
رسیدگی منصفانه به اتهامات مرتکبان جرایم موضوع ماده ۲ قانون جرم سیاسی، مصوب بیستم 
اردیبهشــت ماه ۱۳۹۵ مجلس شورای اسلامی و اجتناب از تلقی جرائم موضوع این قانون به 
عنوان جرم غیرسیاسی و با امعان نظر به ضرورت ایجاد رویه واحد در رسیدگی به جرم سیاسی، 
لازم است مراجع قضایی به شرح زیر اقدام کنند. این بخشنامه می افزاید: با توجه به اصل ۱۶۸ 
قانون اساسی، دادگاه رسیدگی به جرایمی که مطابق قانون مذکور، سیاسی محسوب می شود، 
با حضور هیات منصفه و به صورت علنی و برابر مقررات مواد ۳۰۵ و ۳۵۲ قانون آیین دادرسی 
کیفری و قانون مطبوعات برگزار شود.براساس این بخشنامه، تشخیص سیاسی بودن اتهام با 
دادســرا یا دادگاهی اســت که پرونده در آن مطرح است، دادسرا یا دادگاه مربوط در تشخیص 
سیاسی بودن اتهام، باید ماهیت جرم، انگیزه و قصد متهم از ارتکاب جرم را مد نظر قرار دهد. 
این بخشنامه تاکید می کند: در مورد پرونده های مطروحه در دادگاه کیفری ۲ و انقلاب، هر گاه 
دادگاه رسیدگی کننده، با بررسی کیفرخواست و مستندات و مطالعه پرونده، جرم ارتکابی را از 
جرایم مندرج در ماده دو قانون جرم سیاسی تشخیص دهد، پرونده را با قرار عدم صلاحیت 
به دادگاه کیفری یک مرکز استان محل وقوع جرم و اگر مرتکب از مقامات مذکور در ماده ۳۰۷ 
قانون آیین دادرسی کیفری باشد به دادگاه کیفری یک استان تهران ارسال می نماید. در مرحله 
تجدید نظر، چنانچه دادگاه جرم ارتکابی از ناحیه متهم را سیاسی تشخیص دهد، لکن دادگاه 
بدوی آن را غیرسیاســی تشــخیص داده باشد، جهت رعایت تشریقات قانونی با نقض حکم 
صادره پرونده را به مرجع صالح ارسال می کند.این بخشنامه می افزاید: درجریان تحقیقات و 
رسیدگی در دادسرا در هر مرحله از آن و تا پایان جلسه اول دادرسی در دادگاه، متهم می تواند، به 
غیرسیاسی بودن اتهام خود ایراد کند. مرجع رسیدگی کننده با صدور قرار در این مورد اظهار نظر 
می نماید. اعتراض به قرار صادره تابع مقررات آیین دادرسی می باشد. در سایر موارد چنانچه متهم 
به لحاظ سیاسی دانستن اتهام خویش ضمن ارائه دلائل مبنی بر انگیزه و قصد خود به صلاحیت 
دادگاه ایراد داشته باشد، مطابق قانون آیین دادرسی کیفری عمل خواهد شد.این بخشنامه اعلام 
می کند: هیات منصفه که براساس ماده ۳۶ قانون مطبوعات تشکیل می شود، پس از اعلام ختم 
رسیدگی توسط دادگاه مطابق قانون مطبوعات وارد شورشده و نسبت به مجرمیت یا بی گناهی 
متهم اعلام نظر می کند. ترتیب اظهارنظر هیات منصفه و نحوه صدور رای دادگاه، تابع ماده ۴۳ 
قانون مطبوعات است.همچنین تصریح شده است، دادسراها و دادگاه ها موظفند در اتهامات و 
جرایم سیاسی حقوق متهم مندرج در ماده ۶ قانون جرم سیاسی را در کلیه مراحل دادرسی و 

اجرای حکم را رعایت کنند.

ســرویس سیاسی- ســخنگوی حزب اعتدال و توسعه 
گفت: با هماهنگی و همدلی میان قوا مشکلات کشور برطرف 

می شود. 
زهرا ســاعی با تاکید بر ضرورت انســجام و همدلی در 
شــرایط فعلی به خصوص در وضعیت اقتصادی کشور، اظهار 
کــرد: همدلی و همراهــی میان تمام قــوا و نهادها  ضرروتی 
انکارناپذیر در راســتای حل  مشــکلات کشــور است. ما در 
موضوعات مختلف مثل موضوعــات اقتصادی و اجتماعی با 
مشــکل روبه رو هستیم.  تحریم های ظالمانه ای که نسبت به ما 

تحمیل شده نیز این شرایط رابدتر می کند.
وی ادامه داد: از سال گذشته با خروج آمریکا از برجام این 
فشارها بیش تر هم شده است و با تهدید کشورها برای اجتناب 
از مــراودات مالی و همچنین پاییــن آمدن فروش نفت مان نیز 

دورانی را به مراتب بدتر از دوران جنگ تحمیلی تجربه می کنیم. 
در حال حاضر ما در یک جنگ تمام عیار هستیم.

این عضو حزب اعتدال و توســعه گفت: در بحث کوئید 
۱۹ از ســوی همه نهادها مدیرت خیلی خوبی اعمال شد، ما در 
این موضوع همدلی کاملی از سوی همه مجموعه ها دیدیم. تمام 
نیروهــای نظام از جمله دولت و دوقــوه دیگر  پای کار آمدند 

و هماهنگی و همکاری خوبی را  از سوی مردم شاهد بودند.
وی افزود: خیلی از کشــورهای پیشرفته که سختی های ما 
را مثل تحریم و فشار اقتصادی  نداشتند، درگیر کوئید ۱۹ شدند 
و به نســبت آنان ما در ایران خیلی  بهتر و بیشــتر این موضوع 

را کنترل کردیم.
این فعال سیاســی تصریح  کرد: کوئید ۱۹ مثالی است که 
نشــان می دهد همدلی و همراهی مســئولین در برنامه ریزی و 

پیگیری مشکلات که همواره مورد تاکید مقام معظم رهبری نیز 
هست، پاسخ گوی نیازهای ما است.

وی گفــت: فراموش نکنیم که ما با همدلی حوادث مهمی 
را پشــت سر گذاشتیم. رهبری تعبیر قطار و ریل را برای رابطه 
دولــت ومجلس بــه کار بردند؛ مجلس ریل گــذاری می کند 
و دولــت روی آن ریل در مســیر توســعه حرکت می کند اگر 
ناهماهنگی در این میان باشند توسعه کشور به جایی نمی رسد.
ســاعی خاطر نشان کرد: باید در راستای برنامه های کلان 

کشور همدلی و هماهنگی ایجاد شود. 
مجلس به عنوان یک از ســه قوه باید مشــکلات را از سر 
راه دولــت بر دارد تا قوه اجرایی کارهایش را با ســرعت پیش 
ببرد. این همکاری اگر درســت باشــد مطمئننا سودش به نفع 

کشور است.

بررسی وضعیت اقتصادی کشور در مجلس دژپسند وزیر اقتصاد: رامین  مهمان پرست سخنگوی اسبق وزارت امور خارجه:

سخنگوی حزب اعتدال و توسعه: 

سود هماهنگی بین دولت و مجلس به نفع کشور است

در حال تدوین لایحه ای برای جذب سرمایه 
ایرانیان خارج از کشور هستیم

وزیر اقتصاد با بیان این که دشــمن از هیچ کوششــی برای مسدود کردن ورود منابع به کشور دریغ نکرده است، گفت: 
ما در این شــرایط باید تمامی تلاش ها را برای تامین منابع مالی به کار گیریم که در همین زمینه در حال تدوین لایحه ای 

جهت جذب منابع سرمایه ایرانیان خارج از کشور هستیم. 

وزیر امــور اقتصاد و دارایی با تاکید بر این 
کــه محور رونق تولید و افزایش ســرمایه 
گذاری بعد روانی و بهبود فضای کســب و 
کار اســت، بیان کرد: ما برای شروع کسب و 
کارها و تاسیس یک شرکت شاهد هستیم که 
در برخی از کشورها تنها یک روز زمان لازم 
اســت اما در کشور ما برای این عمل بیش از 
۷۳ روز زمان لازم بود یکی از گام های موثری 
که در این حوزه برداشته شد تشکیل پنجره 
واحد بود که هفته گذشته افتتاح شد و این ۷۳ 
روز دوندگی را به ســه روز کاهش داد یعنی 
هر کسی قصد تاسیس شرکت داشته باشد 
با مراجعه به یک نقطه و با حضور 6 دستگاه 
در طــی ســه روز این کار انجام می شــود. 

توزیع همزمان با کیش، در بندرعباس و دیگر شهرهای هرمزگان


